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PROTOKÓŁ II 
 

obrad II zwyczajnej sesji Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański, która  

odbyła się w dniu 9 grudnia 2020 r. o godz.900  

w Sali Posiedzeń Urzędu Miasta Pruszcz Gdański  

przy ul. Grunwaldzkiej 20.  

 

 

Lista obecności radnych stanowi Załącznik Nr 1 do niniejszego protokołu. 

 

W obradach uczestniczyło - 9 członków Rady Seniorów. 

Nieobecnych - nie odnotowano. 

Początek obrad: 9 grudnia 2020 r., godz. 900 . 

Zakończenie obrad: 9 grudnia 2020 r. godz. 946 . 

 

Proponowany porządek obrad II zwyczajnej sesji Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański II kadencji 

2020 - 2024 wraz z plikiem materiałów (stron - 12) stanowi Załącznik Nr 2 

do niniejszego protokołu.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                   

 

Mirosława Polanowska - Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański o godz. 900   

otworzyła  obrady słowami: „Otwieram drugą zwyczajną sesję Rady Seniorów Miasta Pruszcz 

Gdański”. 

 

Proponowany porządek obrad: 

 

1. Sprawy regulaminowe: 

 przedstawienie porządku obrad, 

 przyjęcie protokołu I zwyczajnej sesji Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański. 

2. Dyskusja na temat DEKLARACJI PROGRAMOWEJ VI SESJI PLENARNEJ 

OBYWATELSKIEGO PARLAMENTU SENIORÓW „SENIORZY I PRZYSZŁOŚĆ 

POLSKI”. Sytuacja osób starszych w Polsce z uwzględnieniem aspektów medycznych, 

społecznych i ekonomicznych. 

3. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia harmonogramu posiedzeń Rady Seniorów 

Miasta Pruszcz Gdański na rok 2021 - ref. Mirosława Polanowska Przewodnicząca Rady 

Seniorów Miasta Pruszcz Gdański. 
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4. Ustalenie harmonogramu dyżurów Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański na I kwartał 2021 

roku - ref. Mirosława Polanowska Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański. 

5. Wolne wnioski. 

 

Przewodnicząca Mirosława Polanowska 

Zapytała, kto jest za przyjęciem proponowanego porządku obrad II zwyczajnej sesji Rady Seniorów 

Miasta Pruszcz Gdański. 

Głosowanie: za - 8; przeciw - 1; wstrzymało się - 1). 

Porządek obrad został przyjęty większością głosów. 

II zwyczajna sesja Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański przebiegała według następującego porządku: 

 

Ad. 1 - Sprawy regulaminowe: 

 przedstawienie porządku obrad, 

 przyjęcie protokołu I zwyczajnej sesji Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański. 

Przewodnicząca Mirosława Polanowska zapytała, kto jest za przyjęciem protokołu I zwyczajnej sesji 

Rady Seniorów? Głosowanie: (za - 8 , przeciw - 1, wstrzymało się - 0). 

Stwierdzono, że protokół I został przyjęty większością głosów. 

 

Ad. 2 - Dyskusja na temat DEKLARACJI PROGRAMOWEJ VI SESJI PLENARNEJ 

OBYWATELSKIEGO PARLAMENTU SENIORÓW „SENIORZY I PRZYSZŁOŚĆ POLSKI”. 

Sytuacja osób starszych w Polsce z uwzględnieniem aspektów medycznych, społecznych 

i ekonomicznych. 

 

Przewodnicząca Mirosława Polanowska poinformowała, że 10 listopada 2020 roku do Biura Rady 

Miasta wpłynęło pismo z Pomorskiej Delegatury Obywatelskiego Parlamentu Seniorów w Gdańsku 

z siedzibą w Sopocie skierowane do Burmistrza Pruszcza Gdańskiego, informujące o odbytej w dniu 

1 października w Senacie RP, VI Sesji Parlamentarnej OPS.  

Tematem sesji plenarnej OPS „Seniorzy i przyszłość Polski” była sytuacja osób starszych 

w Polsce z uwzględnieniem aspektów medycznych, społecznych i ekonomicznych. 

W przyjętej deklaracji programowej uczestnicy podkreślili, że blisko 9-milionowa społeczność osób 

starszych ma  prawo i obowiązek aktywnego uczestniczenia w życiu społecznym, wyrażania poglądów 

oraz prowadzenia dialogu z władzami publicznymi, współtworzenia prawa, polityki senioralnej, 

dzielenia się wiedzą i doświadczeniem oraz budowania relacji międzypokoleniowych. 
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Pismo przewodnie Pomorskiej Delegatury OPS wraz z treścią deklaracji stanowi Załącznik Nr 3 

do niniejszego protokołu. 

Przewodnicząca Mirosława Polanowska, po słowie wstępu, otworzyła dyskusję. 

Głos w sprawie zabrał Pan Zenon Skąpski, który wyraził stanowczą dezaprobatę dla przedstawionej 

deklaracji, jednocześnie wyrażając sprzeciw jej poparciu. 

Całość wypowiedzi członka Rady Seniorów stanowi Załącznik Nr 4 do niniejszego protokołu. 

Do rozmowy dołączyła Pani Elżbieta Urbanowicz, mówiąc, że według jej oceny,  czas poświęcony 

na posiedzeniu Rady Seniorów należy spożytkować na sprawach ważnych dla seniorów. Nadmieniła, że 

przy OPS w Gdańsku powstała Rada Seniorów. Polityka senioralna przekłada się na Urząd Wojewódzki 

i na wszystkie działania, które podejmują samorządy. 

Samorządy realizują politykę społeczną wobec osób starszych poprzez: 

 politykę dofinansowań 

 politykę wsparcia 

 funkcjonowanie Domów Pomocy Społecznej 

 zorganizowaną infrastrukturę dla seniorów 

Wyraźnie podkreśliła, że tak jak nasze miasto zajmuje się Seniorami, to jak żadne inne  

w województwie. Zaznaczyła, że nie zgadza się z wcześniejszą wypowiedzią Pana Zenona. 

 Zaproponowała, że Rada Seniorów, jako organ doradczy, powinna stworzyć Biuletyn Informacji, 

w którym znajdą się wszystkie informacje dotyczące Seniorów i rozpropagować je do organizacji 

pozarządowych. W swojej wypowiedzi wspomniała, że obecnie prowadzone są rozmowy nt. powstania 

Domu Dziennego Pobytu dla Seniora z całą infrastrukturą rehabilitacji, noclegowni, może nawet 

lekarzy, jednakże wymaga to ogromnych nakładów finansowych. Wybuch pandemii przystopował wiele 

realizacji projektów i cokolwiek jest trudno sfinalizować do końca, wszystko przykryte jest pandemią. 

Grupa senioralna boi się wszystkiego. Nadmieniła, że Uniwersytet Trzeciego Wieku, którego jest 

założycielką od 10 lat, w okrojonym składzie, w małych grupach, ale działa. Seniorzy są objęci 

kompleksową opieką. Udzielana jest wszelka pomoc, telefony działają, można zadzwonić i uzyskać 

pomoc, łącznie z rehabilitacją. 

Podkreśliła, że przyszła po to do Rady Seniorów, aby seniorów zespolić i rozmawiać o seniorach tego 

miasta. Zachęciła wszystkich obecnych, aby śledzić stronę internetową Urzędu Marszałkowskiego, 

gdzie zamieszczane są na bieżąco informacje na temat konferencji skierowanych do seniorów. 

Przytoczyła, że ostatnia konferencja odbyła się 16 listopada 2020 r., gdzie wykazano dużo przywilejów 

dla seniorów, miejsc bezpłatnych, z których można skorzystać. To daje duże pole informacji 

do stworzenia takiego Biuletynu dla seniorów. 
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Do rozmowy dołączyła Pani Krystyna Szulc, wyrażając opinię, że oczekiwanie, aby Parlament Seniorów 

na tym etapie deklaracji, rozmawiał z rządem RP jest przedwczesne. W Jej ocenie dopiero ww. 

deklaracja jest „kartą przetargową” do podjęcia jakiejkolwiek dyskusji. 

Poparła przekonania pani Elżbiety Urbanowicz, która sprowadziła wszystkie omawiane tematy 

do poziomu samorządu. Potwierdziła także, że najważniejsze jest to, co w naszym mieście się dzieje. 

Pani Krystyna nawiązała do Strategii Rozwoju Miasta Pruszcz Gdański na lata 2020 - 2030, 

przedstawiając w imieniu Sekcji Emerytów i Rencistów ZNP w Pruszczu Gdańskim, której jest 

Przewodniczącą, propozycje i rekomendacje do ww. strategii. Dokument Strategii Rozwoju Miasta 

Pruszcz Gdański na lata 2020 - 2030 był w posiadaniu każdego członka Rady Seniorów i stanowi 

Załącznik Nr 5 do niniejszego protokołu. 

Pani Krystyna Szulc przedstawiła następujące postulaty, ujęte w formularzu: Konsultacje społeczne - 

Formularz uwag. 

1. Całość strategii została oceniona jako bardzo ciekawa. Wyznaczone zadania 

 do realizacji są w bardzo dużym stopniu odpowiedzią na potrzeby wynikające z analizy obecnej 

sytuacji. 

2. Jako emerytowani nauczyciele poparli budowę szkoły na Osiedlu Bursztynowym oraz 

modernizację pozostałych obiektów oświatowych. 

3. Utworzenie miejsca aktywności dla seniorów - wniosek zbieżny z wnioskiem Sekcji ZNP złożony 

do Rady Seniorów w ubiegłej kadencji. 

4. Urządzenie nowego cmentarza, ale z umożliwieniem bezpiecznego dostępu 

do istniejącego już cmentarza przy ul. Cichej – ułożenie chodnika od ww. ulicy do placu przed 

bramą cmentarza wraz z montażem ławeczki w połowie odległości. Istniejący obecnie stan, kiedy 

przechodnie/seniorzy muszą lawirować między parkującymi lub jeżdżącymi  dojazdową ulica 

samochodami, stwarza duże zagrożenie dla ich bezpieczeństwa. 

5. Dostosowanie odpowiedniej ilości ławek do rozwijającej się infrastruktury komunikacyjnej, 

rozmieszczonych w optymalnych odległościach od siebie. 

Seniorzy często ograniczają swoje spacery z powodu braku możliwości częstego odpoczynku. 

Powikłania zdrowotne po przebytym COVID-19, a także ograniczenia 

z powodu pandemii w korzystaniu przez mieszkańców z gabinetów fitness, siłowni, basenów 

i innych form rozwijania kondycji fizycznej mogą wpłynąć negatywnie 

na formę mieszkańców i stwarzać potrzebę częstszego odpoczynku. 

6. Rozwój terenów zielonych z uwzględnieniem „łąk miejskich”. 
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Znaczenie łąk: zmniejszają ilość kleszczy, obniżają temperaturę otoczenia, pomagają 

 w walce z suszą, tworzą korzystne warunki dla życia zapylaczy. 

Dodała jeszcze, że w ramach Rady Seniorów należałoby się zastanowić, kto i czym konkretnie będzie się 

zajmować podczas trwania całej kadencji. 

Przewodnicząca Mirosława Polanowska poddała pod głosowanie Deklarację Programową VI Sesji 

Plenarnej Obywatelskiego Parlamentu Seniorów „Seniorzy i Przyszłość Polski”. 

Głosowanie: za - 9, przeciw - 0, wstrzymało się  - 0. 

Program deklaracji został przyjęty jednogłośnie. 

 

Ad. 3 - Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia harmonogramu posiedzeń Rady Seniorów Miasta 

Pruszcz Gdański na rok 2021 - ref. Mirosława Polanowska Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta 

 Pruszcz Gdański. 

Projekt uchwały  w sprawie zatwierdzenia harmonogramu posiedzeń Rady Seniorów Miasta Pruszcz 

Gdański był w posiadaniu każdego członka. Członkowie Rady Seniorów ustalili, że zgodnie ze Statutem 

Rady Seniorów, posiedzenia będą odbywały raz na kwartał, w następujących miesiącach: 

 I kwartał - marzec 2021; II kwartał  - czerwiec 2021 r.; III kwartał – wrzesień 2021 r.; IV kwartał -

grudzień 2021 r. godziny posiedzeń będą ustalane na bieżąco, z odpowiednim wyprzedzeniem 

czasowym. 

Przewodnicząca Mirosława Polanowska poddała pod głosowanie projekt uchwały w sprawie 

zatwierdzenia harmonogramu posiedzeń Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański. 

Głosowanie: za - 9, przeciw - 0, wstrzymało się  - 0. 

Stwierdzono, ze harmonogram posiedzeń został przyjęty jednogłośnie. 

Uchwała Nr II/4/2020 Rady Seniorów miasta Pruszcz Gdański z dnia 9 grudnia 2020 r. w sprawie 

zatwierdzenia harmonogramu posiedzeń Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański stanowi Załącznik 

Nr 6 do niniejszego protokołu. 

 

Ad. 4 - Ustalenie harmonogramu dyżurów Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański na I kwartał 2021 

roku - ref. Mirosława Polanowska Przewodnicząca Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański. 

Przewodnicząca Rady Seniorów Mirosława Polanowska poinformował, że na czas trwania pandemii 

dyżury pełnione przez członków Rady Seniorów w budynku Urzędu Miasta Pruszcz Gdański zostają 

w dalszym ciągu zawieszone, a wnioski mieszkańców - seniorów należy zgłaszać mailowo lub 

telefonicznie, za pośrednictwem Biura Rady Miasta Pruszcz Gdański.  
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Ad. 5 - Wolne wnioski. 

Przedstawiono następujące wnioski skierowane do Burmistrza Pruszcza Gdańskiego: 

1. Rada Seniorów wnioskuje o utworzenie miejsca aktywności Seniorów (wniosek zbieżny 

z wnioskiem Sekcji Seniorów ZNP złożony do Rady Seniorów Miasta Pruszcz Gdański 

w okresie działalności I kadencji).  

2. Przy okazji planowanej budowy nowego cmentarza, Rada Seniorów zwraca się z prośbą 

o umożliwienie bezpiecznego dostępu do istniejącego już cmentarza przy ulicy Cichej 

poprzez ułożenie chodnika od ww. ulicy do placu przed bramą cmentarza wraz z montażem 

ławeczki w połowie odległości. 

3. W związku z rozbudowywaną infrastrukturą komunikacyjną, Seniorzy proszą 

o uwzględnienie w niej optymalnej liczby ławeczek, rozmieszczonych w optymalnej 

odległości od siebie. 

4. Rada Seniorów proponuje, by zamiast miejskich trawników tworzyć łąki kwietne - „oazy 

dla pszczół” oraz „łąki antysmogowe”. 

5. Rada Seniorów sugeruje, aby na stronie Urzędu Miasta Pruszcz Gdański stworzyć 

„podstronę” dedykowaną Seniorom, która umożliwi zamieszczanie komunikatów oraz 

aktualnych informacji o tematyce senioralnej. 

Dokument Nr BRM.0003.1.2020 stanowi Załącznik Nr 7 do niniejszego protokołu. 

Wspomniano także, że w dniu 7 grudnia 2020 r. odbyły się eliminacje do III edycji Pomorskiej Olimpiady 

Wiedzy Obywatelskiej „Senior Obywatel”. Z powiatu gdańskiego zgłosiło się 9 osób. 

 

Zakończenie obrad nastąpiło w dniu 9 grudnia 2020 r. o godz. 9:46  słowami Przewodniczącej  Rady 

Seniorów Mirosławy Polanowskiej: „Zamykam drugą zwyczajną sesję Rady Seniorów Miasta Pruszcz 

Gdański”. 

 

Protokół sporządziła: Alicja Dąbrowska 

 

 

                                                                                             PRZEWODNICZĄCA 
  RADY SENIORÓW 
 

                                                                                                     /-/  Mirosława Polanowska 
 


